
1

číslo členského bulletinu Ligy pár páru

Noviny z rodiny
149.

prosinec/december 2021
rozšířené vydání

Dar
Jozef Predáč

Vianoce patria odjakživa k mojim obľúbeným sviatkom. Ako malé dieťa som 
mal rád atmosféru, ktorá v  našom byte vládla pár dní pred Štedrým dňom 
a najmä od rána 24. decembra. Obaja s bratom sme nakúkali cez kľúčovú dier-
ku zatvorených dverí na obývačke a cez ich matné zrnité sklo s nádejou, že uvi-
díme anjelov, ako prinášajú a zdobia vianočný stromček; súperili sme medzi se-
bou, kto ich uvidí prvý, a tešili sa na prekvapenia pod stromčekom.

Neskôr, keď som už bol väčší a od-
halil „tajomstvo Vianoc“, sa k očaká-
vaniu toho, čo dostanem, pridalo aj 
očakávanie toho, ako zareagujú moji 
drahí na darčeky, ktorými som sa ich 
snažil obdarovať. Ale muselo prejsť 
ešte zopár rôčkov, kým som pochopil, 
že Vianoce sú a majú byť o oslave na-
rodenia Dieťaťa, ktoré je neprekona-
teľným darom, aký kto kedy komu daroval. A že adresátom tohto daru som (aj) 
ja, pretože toto Dieťa prišlo na svet, aby som mal Život a naučilo ma, čo zname-
ná milovať.

 Som vďačný Zuzke a  Aničke, ktorých životy pretvára toto Dieťa, že boli 
ochotné do tohto adventno-vianočného čísla napísať svoje svedectvá a obda-
rovať nás nimi. Anička svedectvom publikovaným pod názvom „Vojta“, v kto-
rom nám približuje, ako s manželom dostali dar, z ktorého sa doteraz tešia a na 
ktorý si vo svojom veku už netrúfali. Pani Zuzka zas svedectvom, ktoré odhaľu-
je iný ako klasický vianočný obraz s tromi postavami. Hoci pre ňu a jej manže-
la spoločné Vianoce s dieťaťom v kolíske nikdy neprišli, jej príspevok – „Príbeh 
jedného celkom úspešného manželstva“ – svedčí o tom, že sa s manželom otvo-
rili pre Dar Vianoc a jeho pôsobenie v ich životoch. 
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Všetkým nám prajem, aby sme vo svojich rodinách boli jeden pre druhé-
ho darom, boli otvorení prijať obdarovanie a nechali sa preniknúť darom lás ky, 
ktorým nás aj tento rok chce na svoje narodeniny obdariť Dieťa v jasliach.

Manželská spálňa – miesto nádeje a lásky II.
Zuzka Košťálová

Naše medové týždne po svadbe prešli rýchlo. Prišlo vytúžené prvé dieťa. 
Čoskoro po ňom druhé. Toľko radosti. Pri bežných starostiach (dojčenie, noč-
né vstávanie, prvé zúbky, teploty, prechladnutia) nám naše deti prinášali veľa 
potešenia. Stačilo sa jednému z nich pozrieť do jeho veselých očí. Jeho úsmev 
a silný stisk okolo krku nám vynahrádzal všetku námahu a starosti. Neskoršie 
prišli vrúcne bozky, úplná dôvera a malé rúčky, ktoré vtláčali do našich veľkých 
dlaní. Takto sme začali spolu kráčať mestom, prírodou i životom. Tieto vzácne 
dni strávené spolu majú svoj zmysel. Pre každého z nás. 

Mám sa vrátiť do práce?
Mám byť užitočná i niekde inde ako v rodine?
Chcela by som vykonať niečo veľké.
Nemala by som aspoň trochu finančne pomôcť našej rodine? 
Som už unavená stereotypom života…
Chýba mi spoločnosť.
Bežné otázky žien, ktoré sa doma starajú o deti. A zrazu sa na svet hlási ďal-

šie dieťa (tretie, štvrté) a občas aj nečakane. Svet sa akoby zastavil alebo sa za-
čína točiť opäť dookola. Tri či štyri roky materskej dovolenky sa predlžujú na 
viac rokov a niekedy aj na veľmi dlho. Opäť nočné vstávanie, „kolotoč“ okolo 
domácnosti a občas prichádza únava. Aby toho nebolo málo, návrat plodnosti 
po pôrode sa komplikuje, ďalšie tehotenstvo v danej chvíli neplánujeme, a tak 
aj zdržanlivosť je náročnejšia…

Som žena. Žena so srdcom, do ktorého Boh vložil lásku, ktorá dokáže robiť 
aj zázraky. Čo spravím? Líham si k nášmu najmladšiemu dieťaťu. Pozerám do 
jeho očí a vidím v nich nehu Boha, ktorý prišiel ku mne a chce mi niečo darovať. 
Vidím v nich manželovu lásku, vidím v nich zmysel mojich dní. Zatváram očí 
a počúvam dych môjho dieťaťa. Je slabý. Aj ja sa cítim slabá, ale cítim aj to, ako 
ma naša rodina potrebuje. Cítim, ako ma Boh posilňuje. Ako berie moju úna-
vu na svoje plecia a ako ma znovu a znovu napĺňa svojou láskou. Otváram oči 
a vidím „horu“ neožehlenej bielizne, kopu neumytého riadu a prázdnu chlad-
ničku. Vidím deti, ktoré čakajú na svoj olovrant. Vidím, ako ku mne vystiera-
jú ruky. A ja sa aj napriek únave mobilizujem a mám opäť silu sa na ne usmiať, 
objať ich, ísť s nimi na prechádzku, privítať objatím a úsmevom aj svojho man-
žela prichádzajúceho z práce. Chytíme sa za ruky spolu s deťmi. Únava opadá 
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a prichádza nová sila. Sila lásky v našej rodine. Spolu všetko zvládneme. Aj ne-
vyžehlené oblečenie, aj neumytý riad, aj prázdnu chladničku, aj únavu, staros-
ti i nedorozumenia.

Prichádza večer. S Božou pomocou sme spolu všetko zvládli. Naša spoločná 
spálňa sa opäť otvára. Naša túžba a láska nás priťahuje k sebe azda viac ako pred 
svadobným dňom. A pozýva nás byť darom jeden pre druhého. 

Preto nám, ženám, manželkám a matkám prajem, aby sme sa nebáli staros-
tí, stereotypu, či dlhodobej materskej dovolenky. Veď to, čo dáme svojim deťom 
a manželovi, sa nikdy nestratí.

Návrat plodnosti po porodu a manželská intimita
výstupy z dotazníku „Návrat plodnosti po porodu, 

kojení, přirozené metody, intimita“, 4. část
Jitka Nováková

V závěrečné části výstupů z dotazníku bych se chtěla zastavit u toho, jak ženy 
charakterizovaly prožívání manželské intimity v tomto životním období, jest-
li vzhledem k plánům na další těhotenství důvěřovaly přirozeným metodám 
a kolik z párů volilo v tomto období antikoncepci.

Překvapilo nás, že mnohé páry používají antikoncepci i v situaci, kdy si pře-
jí otěhotnět nebo otázku početí nechávají otevřenou (kromě jediné odpově-
di, ve které respondentka zatrhla použití nitroděložního tělíska, šlo vždy o ba-
riérovou antikoncepci). Procento párů používajících antikoncepci (v každé ze 
skupin v  grafu vyjádřeno červeným číslem) stoupá s tím, jak vážné důvody 
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neotěhotnět páry mají. Mezi ženami, které nepoužívaly antikoncepci (modrá 
část grafu), bylo 25 % žen, které měly pochybnosti o spolehlivosti a realizova-
telnosti přirozených metod v období po porodu.

Zajímalo nás také, jak velké je procento párů, které používají anti koncepci 
ve vztazích, ve kterých hodnotí intimní život jako harmonický, a ve vztazích, ve 
kterých se objevuje časté napětí kvůli delším obdobím zdrženlivosti. Z grafu vy-
plývá, že páry s harmonickým intimním životem používaly antikoncepci téměř 

o  polovinu méně často. 
Necelá třetina párů i přes 
použití antikoncepce za-
trhla, že ve vztahu často 
zažívají napětí kvůli del-
ším obdobím zdrženli-
vosti. V těchto případech 
bude důvod jiný než zdr-
ženlivost v potenciálně 
plodných dnech, bohu-
žel z dotazníku není mož-
né zjistit konkrétní příči-
ny (problémy ve vztahu? 
únava? hormonální změ-
ny? rekonvalescence po 
porodu? jiné?). 
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Jako nejčastější důvod napětí ve vztahu po porodu ženy označily problémy 
s kojením, únavu, nedostatek spánku a náročnou péči o dítě/děti. Komplikace 
v podobě dlouhých období zdrženlivosti se objevovala mnohem méně často (viz 
3. graf). Celkem 33 žen (12% dotázaných) zažívá napětí z obou těchto důvodů. 

Hodnocení vztahu a intimního života v tomto období jsme se v dotazníku 
věnovali jen v několika otázkách (3 ze 34 otázek). I tak je ale patrné, že jen nece-
lá pětina žen v tomto období vnímá intimní život jako harmonický a velké pro-
cento respondentek zažívá únavu, napětí nebo obavy.



6

Dotazník potvrdil, že návrat plodnosti po porodu může být pro mnohé páry 
opravdu velkou výzvou, jednou z prvních „zatěžkávacích zkoušek“ pro vztah. 
S příchodem děťátka je najednou ve vztahu, v domácnosti i v cyklech vše vzhů-
ru nohama…

Náročné chvíle nás mohou rozdělit, postavit proti sobě, vést k obviňování 
druhého nebo k uzavřenosti. Můžeme je ale také přijmout jako výzvu darovat 
víc, výzvu k tomu, aby naše láska zase o malý kousek povyrostla, stala se o něco 
více nezištnou… Ani únava a nevyspání, ani nejasné známky návratu plodnosti, 
ani obavy z dalšího těhotenství nebo delší období zdrženlivosti nejsou překáž-
kou pro to, abychom se den co den učili stále víc milovat. Každý den můžeme 
hledat způsob, jak druhého obdarovat svojí láskou – i když jsme možná prá-
vě v situaci, která nás stojí spoustu sil, i když je to těžké. Manželský intimní ži-
vot je nádherným darem, ale budovat vzájemnou blízkost a intimitu je možné 
i v obdobích, ve kterých jsme se z dobrého důvodu rozhodli pro zdrženlivost.1 
Jsme často slabí nebo příliš unavení a nemusí se nám to vždy dařit – to ale není 
důvod se vzdát. Je dobré si vzpomenout, koho jsme ve chvíli, kdy jsme uzavíra-
li manželství, prosili o pomoc… Ten, který je Láska, přichází na pomoc těm, kdo 
prosí, a proměňuje naši vodu ve víno. Jen je důležité udělat svůj díl – donést 
alespoň vodu – a nezapomenout, že pomoc potřebujeme.

Druhou velkou výzvou je učit se vidět oblast odpovědného rodičovství ve 
správné perspektivě: jako pár promýšlet svoji situaci, být skutečně odpověd-
ní (to může znamenat i pečlivé sledování známek plodnosti nebo více dnů zdr-
ženlivosti než se nám líbí), ale také nezapomínat, že ten, který je Dárcem kaž-
dého života, má plán i pro naše manželství. A učit se žít v důvěře, že Boží plány 
mohou být jiné, než ty lidské, jsou ale ty nejlepší možné a pomáhají nám smě-
řovat k cíli našeho života.

Vojta
Anička

Bylo mi 39, měli jsme doma 5 dětí a další jsme neplánovali. Během předchozího 
těhotenství jsem totiž měla autoimunní onemocnění štítné žlázy a lékaři nám 
další těhotenství nedoporučovali. 

Cykly jsem měla celkem pravidelné, přibližně dvacetiosmidenní. Ale cca 
jednou za rok jsem mívala cyklus kratší – 25 dní. Tyto kratší cykly mi taky ur-
čovaly nejdřívější první den teplotního vzestupu – 12. Takže 1. fáze nám podle 
pravidla zkušenosti lékařů, podle pravidla 21/20 i podle Döringa končila 5. den.

1 K tomuto tématu doporučujeme naše letáky Intimita v manželství, Dopis ženám a  mužům 
a Tvořivá zdrženlivost.
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Lékaři říkají, že s přibývajícím věkem plodnost klesá. Proto jsme se s man-
želem dohodli, že už nebudeme všechna pravidla STM tak striktně dodržovat. 
Zejména lze přeci s velkou pravděpodobností považovat za neplodný i 6. den 
cyklu. A tak jsme ho využívali.

Tento měsíc jsem ale měla zánět vedlejších nosních dutin, brala jsem anti-
biotika a léky na ředění hlenu. 6. den cyklu už mi bylo lépe, a tak jsme byli rádi, 
že si můžeme vyjádřit lásku tím nejlepším manželským způsobem.

Když jsem pak ale nedostala menstruaci a teplota neklesala, byl to pro mě 
šok. Vůbec jsem už nepočítala s tím, že bych mohla otěhotnět. Ještě že manžel 
měl z našeho očekávání zase tak velikou radost a ujišťoval mě, že to zvládneme.

V osmém týdnu těhotenství ale přišla další rána: začala jsem masivně krvá-
cet a museli jsme rychle do nemocnice. Lékař se nás ptal, jestli o dítě opravdu 
stojíme, vždyť už jich máme doma 5. Když jsme rezolutně trvali na tom, že ano 
a že uděláme cokoli, aby mohlo žít, nechal si mě v nemocnici. Musela jsem ležet 
do 20. týdne a s ostatními dětmi nám pomohly střídající se babičky.

Byla jsem hrozně překvapená, jak jsem za 8 týdnů přilnula k dítěti, které 
jsme vůbec neplánovali. Hrozně jsem chtěla, aby se mohlo narodit. Všechny 
moje myšlenky se točily kolem něj a děti doma zůstaly na nějakou dobu jen na 
manželovi. 

Vojta se nám narodil ve  38. týdnu jako donošené čtyřkilové zdravé dítě. 
Kojila jsem ho tři roky (nejdéle ze všech) a tohle mateřství mě naplňovalo štěs-
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tím víc, než ta přechozí. Žena si ve zralejším věku asi všeho nějak víc váží a víc 
si uvědomuje, jaký je to dar.

Inu, člověk míní a Pán Bůh mění. Prostě už bychom si v našem věku ne-
troufli tak velký dar přijmout. Ale Bůh ví, co je pro nás dobré. A dnes jsme moc 
rádi, že Vojtu máme.

Príbeh jedného celkom úspešného manželstva
Zuzka

Poznali sme sa už ako tínedžeri na základnej škole. Manžel bol miništrant, 
ja som patrila do skupinky dievčat, ktoré každý týždeň  upratovali kostol 
v našej dedine. Boh naše cesty skrížil práve v tomto farskom spoločenstve. 
Niektorí chlapci sa na podnet vtedajšieho pána farára rozhodli založiť hu-
dobnú skupinu, ktorá by hrala pri bohoslužbách a iných aktivitách v kosto-
le. Manžel hral na gitare, ja som spievala a postupne som zabezpečovala aj 
všetky organizačné záležitosti spevokolu. Jedným z našich prvých vystúpe-
ní bola práve vianočná jasličková slávnosť. Len tak mimochodom, bolo to 
v čase totality na prelome 70. a 80. rokov minulého storočia. 

Keď sme začali spolu chodiť, mali 
sme len 17 rokov. Bolo to tŕňom v oku 
nielen jeho matke, ale aj vtedajšie-
mu pánu farárovi. Tajne totiž dúfa-
li, že z môjho chlapca raz bude kňaz. 
Moji rodičia sa k  tomu nejako zvlášť 
nevyjadrovali. My dvaja sme sa spo-
lu cítili dobre. Čosi nás k  sebe priťa-
hovalo a verili sme, že Pán Boh vedie 
naše kroky týmto smerom. Svoju vie-
ru sme obaja brali vážne a  bolo pre 
nás samozrejmé, že ak sa raz dopracu-
jeme k sviatosti manželstva, pristúpi-
me k oltáru v mravnej čistote, ako si 
to žiada náš Pán. Hoci v  tom čase sa 
už čoraz častejšie aj v našom okolí stá-
valo, že sa mladí „museli brať“, lebo 
čakali dieťa. Mať sexuálnu skúsenosť 

pred sobášom začínalo byť moderné. Avšak prostredie, v ktorom sme sa pohy-
bovali, podporovalo naše rozhodnutie. 

Vzali sme sa 24-roční, na jar, len niekoľko mesiacov pred ukončením vysokej 
školy. Cítili sme, že náš vzťah sa už neposúva ďalej, že potrebujeme viac, že mu 
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už chýba vyvrcholenie. Obdobie pred štátnicami síce nebolo ideálne, ale pre 
taký zvláštny termín svadby sme sa rozhodli aj preto, lebo manžel musel v ok-
tóbri narukovať na povinnú vojenskú službu a túžili sme byť spolu aspoň neja-
ký čas pred tým. V našej farnosti už vtedy pôsobil iný kňaz a môj manžel mu 
pomáhal aj pri rozdávaní svätého prijímania. Keďže v dedine kolovali všelijaké 
reči, náš kňaz nám vyjadril svoju podporu aj tým, že urobil náš sobáš výnimoč-
ným mnohými drobnosťami, ktoré vtedy v  dedine neboli zvykom. Mali sme 
riadne ohlášky, ktoré vtedy boli „zakázané“. Pred sobášom nás osobne čakal 
pred kostolom, spieval nám spevokol, na konci nám recitovali deti vinše a zá-
pisnicu sme podpisovali verejne pred všetkými v kostole, hoci dovtedy sa pod-
pisovala iba v sakristii. Dnes je to všetko pri sobášoch bežné, ale vtedy to štátne 
úrady nerady videli. Bolo to od neho milé a my sme boli šťastne svoji a hrdí na 
to, že sme dodržali aj záväzok čistoty. Šťastní, plní radosti a očakávaní sme ne-
tušili, že len o niekoľko dní príde oveľa ťažšia skúška.

Čo nasledovalo po svadbe, bolo naozaj dosť zlé. Len niekoľko dni po svadbe 
sme podstúpili skúšku ohňom a tvrdo pocítili, čo znamená „v šťastí i v nešťas-
tí, v zdraví i v chorobe“. Ani neviem, ako to citlivo opísať. No… asi takto: prvé 
fyzické spojenie sa nám vôbec nepodarilo. A ani ďalšie a ďalšie… stalo sa sku-
točným až takmer dva roky po svadbe. Nebola to žiadna rozkoš, ale akt plný 
bolesti a sĺz, ktorému predchádzalo mnoho neúspešných zraňujúcich pokusov 
aj chirurgický zákrok u mňa. Akoby sa nám zrútil svet. Obaja sme veľmi trpe-
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li. Nepočítali sme s tým, že nám nebude fungovať práve intímny život, ani sme 
netušili, že také niečo sa môže stať. O intímnom živote manželov sa bežne ne-
rozprávalo. Nemali sme sa komu zveriť a žiadať o radu. Museli sme si pomôcť 
sami a zároveň sa pred ostatnými tváriť, že všetko je v poriadku. Manžel sa trá-
pil. Hoci o tom nehovoril, ja som to cítila. Bolo to obdobie psychicky veľmi ná-
ročné pre oboch, tvrdá skúška našej lásky i viery v Boha. O mnoho rokov neskôr 
sa manžel priznal, že mal vtedy obavu, že požiadam o vyhlásenie manželstva za 
neplatné a opustím ho, ak nedôjde k fyzickému naplneniu nášho manželstva. 
Mne to však vtedy ani nenapadlo. Všemožne som sa snažila podporiť ho, vyjad-
riť mu svoju lásku a riešiť náš problém. To ja som navrhla navštíviť manželskú 
poradňu a riešiť problém s lekármi. Že by som ho mala opustiť a nájsť si iného, 
aby som mohla mať rodinu, to mi ani na um nezišlo. 

Keď sa nám po návrate z vojenskej služby krátko pred našimi druhými spo-
ločnými Vianocami napokon spojenie podarilo, objavil sa ďalší problém, kto-
rý bol možno následkom toho prvého. Mne naše milovanie neprinášalo radosť 
a uspokojenie. Akoby toho trápenia už nebolo dosť. Napriek tomu, že som sa 
snažila manžela povzbudzovať a navonok byť v pohode, v mojom vnútri sa čas-
to odohrával boj. Sex ma nepriťahoval a netúžila som po ňom. Spočiatku sme 
sa spolu večer aj modlievali, ale ja som postupne nevedela Bohu ďakovať za od-
chádzajúci deň, lebo som bola nešťastná z toho problémového intímneho živo-
ta. V duchu som sa občas modlila, že vydržím všetko, aj keď nikdy nezažijem 
rozkoš, len aby nám Boh požehnal aspoň jedno dieťa.

Vtedy sa nám dostali do rúk aj prvé informácie o plánovanom rodičovstve 
a lekárka ma naučila sledovať si teplotu, aby sme vedeli presnejšie určiť čas naj-
vhodnejší na počatie dieťaťa. Počítanie dní, sledovanie teploty a menštruačné-
ho cyklu sa stalo mojím ďalším trápením. Ale milovanie „podľa kalendára“ tiež 
nejako nefungovalo. Po ďalšom neúspešnom roku nasledovali lekárske vyšetre-
nia na zistenie plodnosti, potom kúpele, ale uspokojivý výsledok to neprinies-
lo. Akurát sme sa dozvedeli, že tehotenstvo u nás je možné, aj keď ja mám jeden 
nepriechodný vajíčkovod a manžel má málo pohyblivé spermie. 

Keď nám navrhli skúsiť umelé oplodnenie, vzdali sme to. Vtedy bola táto 
metóda ešte len v začiatkoch a často neúspešná. Navyše by sme si ju museli za-
platiť a my sme nemali peniaze. Okrem toho sme poznali nesúhlasné stanovis-
ko Cirkvi k umelému oplodneniu. Povedala som manželovi, že sa cítim ako „po-
kusná myš“, a že v tom nechcem pokračovať. Ak Pán Boh dá, bude dieťa aj pri-
rodzenou cestou, ak nie, tak nie. Možno má Pán Boh pre nás pripravený iný 
plán. Odľahlo nám obom a začali sme žiť tak „normálne“ v rámci svojich mož-
ností. Trvalo ešte dosť dlhý čas, kým som aj ja prežila potešenie zo vzájomného 
manželského zblíženia. Spoločné Vianoce s dieťaťom v kolíske nikdy neprišli. 
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Ale naučili sme sa s tým žiť a napĺňať svoj vzťah drobnými radosťami každoden-
ného života. Manželstvo predsa prináša mnoho krásneho aj v iných oblastiach.

No a v čom je naše manželstvo úspešné? Ja som spočiatku prežívala veľké 
sklamanie. To, čo sa nám dialo, som vnímala ako veľkú nespravodlivosť od Pána 
Boha najmä preto, že sme sa tak snažili zachovať si čistotu. Prečo práve v tom-
to…? Často som nebola schopná modliť sa. Obdobia smútku, strachu, zatrpknu-
tosti a pochybností striedali krátke obdobia nádeje. A z toho, čo som prežíva-
la, by sa možno dala napísať aj kniha. Mnohí naši neprajníci najskôr počítali 
mesiace, kedy sa nám narodí potomok, aby zistili, či sme pred sobášom nežili 
v hriechu. Potom riešili, že už dlho nemáme dieťa a že ak som neplodná, mohli 
sme pred sobášom bez následkov vyvádzať čokoľvek. Potom zase, že sme si to 
predsa len mali vyskúšať pred sobášom, aby sme vedeli, na čom sme. A podob-
né „múdrosti“.

Snažila som sa to neriešiť, ale nemôžem povedať, že sa mi vždy darilo. Od 
mladosti sme boli v centre pozornosti našich milých farníkov a tak akosi som 
si na to zvykla, ale nikdy som nikomu nemohla povedať úplnú pravdu o na-
šich problémoch, lebo som sa obávala, že to ešte viac ublíži môjmu manželovi. 
Venovali sme svoj čas iným deťom v rodine a nášmu spevokolu. Neskôr sme sa 
spolu s manželom zapojili do prípravy slávností prvého svätého prijímania a ja 
aj do prípravy birmovancov. Spievanie v kostole, spoločenstvo detí a mladých 
ľudí mi pomáhalo prekonať obdobia kríz vo viere. A dnes môžem povedať, že 
s Božou pomocou sme to obaja zvládli. Keď na to teraz spomínam, uvedomu-
jem si, že Boh nás nikdy neopustil. Naše manželstvo vydržalo a zachovali sme si 
aj svoju vieru. Ťaháme to spolu už tridsiaty štvrtý rok. Chvíle nežných dotykov 
a vzájomná blízkosť sú pre nás vzácnym darom od Boha. Po celý čas sme spolu 
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viedli spevokol, ktorý sme ako mladí založili. Už sa v ňom vystriedalo niekoľ-
ko generácií. A teraz ho postupne preberajú naše krstné deti a deti našich bý-
valých členov. Stále sme mali okolo seba mnoho detí a mladých ľudí, ani sme 
si neuvedomovali, ako sme starli. Máme 9 krstných detí, z ktorých už tri majú 
vlastné deti. 

Cez tohtoročné prázdniny naša krstná dcéra po návšteve u nás s uznaním 
povedala: „Krstná mama, keď idem na návštevu ku svokrovcom, musím všet-
ko pre deti viezť so sebou, lebo tam nič nemajú, a ty doma všetko máš, nielen 
hračky a knižky, ale ešte aj nočník a malé sedadlo na WC, hoci sami ste nikdy 
nemali vlastné deti.“ Jej slová mi pohladili dušu. Donedávna sme mali aj hoj-
dačku a detskú sedačku na bicykel, ale tie sme už darovali ďalej. V našom dome 
sa ešte stále nachádzajú detské veci, lebo stále sa tu vyskytujú nejaké deti, keď 
nie z rodiny, tak z času na čas deti našich bývalých členov spevokolu. Takže Pán 
Boh pripravil pre nás takýto plán … A dúfam, že má pre nás pripravený už aj 
„plán zaopatrenia v starobe.“
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